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Noget om venskaber 
 
Jeg er lige kommet hjem fra Nærum, hvor jeg var med til at fejre min 
venindes 75-års fødselsdag. Der kom jeg til at tænke på, hvordan venskaber 
opstår og hvad der gør, at nogle af venskaberne får lov til at holde hele 
livet. 
Så kom jeg til at tænke på mine Grønlandsvenner. 
I 1979 besøgte jeg en veninde i Sydgrønland. Opholdet gav mig lyst til, at 
arbejde i Grønland. Muligheden kom allerede næste år, da et vennepar også 
tog til Sydgrønland. Nu troede jeg, at jeg kunne komme derop sammen 
med dem. Men nej, der var ikke arbejde til mig. Jeg blev tilbudt et job i 
Ilulissat, der ligger ved verdens største isbræ midt på den grønlandske 
vestkyst øst for 
Diskoøen. 
Jeg ankom lige efter 
efterårsferien 1981. 
Jeg skulle primært 
arbejde med 
danskundervisning 
på en grønlandsk 
skole. Det er en tid 
jeg tænker tilbage 
på med glæde.  
Fritiden formede 
sig helt anderledes, 
end i Danmark. 
Nu var jeg langt fra slægt og venner. Vi var mange, der på den måde skulle, 
til at finde nogle, at være sammen med. Jeg blev straks indlemmet i Ulla og 
Kajs familie. Der var en uskreven regel om, at de næstsidste ankomne tog 
sig af de sidst ankomne. De havde en lille motorbåd. Det blev til utallige 
sejlture, dels til den nærmeste bygd, men også bare ud til den nærmeste 
bugt. Vores omgangskreds blev mest andre udsendte danskere, samt 
grønlandske kolleger. Jeg husker skiture samt hundeslædeture med 
vennerne. Vi var meget sammen og blev efterhånden rigtig gode venner i 
løbet af de næste fire år. 
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Lederen af børnehjemmet havde sommerhus i Femmøller. Hendes 
vennekreds var stor, da folk ofte kun kom til Ilulissat i en kort årrække. Når 
Tove var i sommerhus, kunne folk altid kigge ind. Senere, da hun gik på 
pension, blev det til, at grønlandsvennerne kunne komme i pinsen. 
På et tidspunkt var vi nogle stykker, der aftalte, at vi desuden kunne mødes 
hos hinanden inden jul. Nu boede vi jo ikke længere i gåafstand, men lige 
fra Thyborøn til Bagsværd. Vi har besøgt hinanden hvert år lige siden. 
Hvorfor dette kan lykkes gennem så mange år, ved jeg ikke.  
Når jeg iagttager jer, mine gildevenner, så tænker jeg, at gildet fungerer på 
samme vis. Mange af jer har kendt hinanden i mange år. 
For at være helt ”up to date” så mener Kong Frederik X vel også, at vi skal 
passe godt på hinanden og Danmark i en verden, der i øjeblikket opfører 
sig helt uforudsigeligt. 

 

Godt Nytår til jer alle og fortsæt med at passe godt på hinanden. 
Inge  
3. Gilde 
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Palle Krag – 2. gilde har 25-års 
Gildejubilæum 11. februar 2024 

 
Hanne Krag – 2. gilde har 25-års 

Gildejubilæum 15. april 2024 
 

 
 
 

Fællesudflugt 2024. 
 
Resultatet af vores lille 
”forbrugerundersøgelse” viser, at der er 
så stor interesse for, at der fortsat 
arrangeres en fællesudflugt med bus, at vi 
i turudvalget har besluttet at arrangere en 
udflugt i 2024. 
 
Udflugten planlægges til den 15. juni. Sæt allerede nu kryds i kalenderen. 
 
Vi har naturligvis fortsat et minimum deltagerantal på 20 for at 
gennemføre, så når den tid kommer, håber vi på rigtig mange tilmeldinger, 
meget gerne fra alle tre gilder. 
I næste nummer af Vadestedet vil vi fortælle meget mere om udflugten. 
 
Turudvalget. 
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Fælles nytårsgildehal 10.01.2024 
 

Vejlegildernes fælles nytårsgildehal blev igen afholdt i Mølholm sognehus 
og i år med 3. gilde som arrangør. Selve gildehallen var planlagt afholdt i 
Mølholm kirke, men da der også var blevet planlagt et fællessangs-
arrangement i kirken sent om eftermiddagen, blev gildehallen flyttet til 
sognehuset. En udmærket ”nød-løsning” i det dejlige sognehus! 
Ved højbordet sad GM Carsten, GS Nils Henning og som suppleant for GK 
Arthur, der havde forfald, Grete. 
Carsten havde i sin 
gildemestertale fjernet 
blikket fra nutidens 
alvorlige problemer 
omkring os og i stedet 
kastet et blik tilbage på 
”de gode gamle dage”, 
nærmere bestemt på 
forholdene omkring 
postudbringning ved 
juletid i 1930´erne i 
området omkring Ulfborg. 
Dengang blev der virkelig 
skrevet julepost, og 37 
timers arbejdsugen og 11 timers reglen var endnu ikke opfundet! 

Jørgen fortalte i sin 5 minutters 
Sct. Georg om soldaten, der 
sad med et spil kort i kirken. 
Denne helligbrøde blev 
indberettet til soldatens 
foresatte, men ved foretræde 
for kongen, kunne den 
analfabete soldat på 
forunderlig vis forklare et 
kortspils samhørighed med 
såvel ugedagene, årstiderne, 
det Gamle og det Ny, 
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Testamente, evangelisterne, Jesus, Judas m.m. Kongen blev rørt over 
soldatens forklaring, og soldaten blev benådet!    
Efter vandregildehallen med ”champagne” i sognehuset fandt alle 31 
gildebrødre deres pladser (ikke alle 
kendte 8 kartoffel-, æble-, pære- og 
jordbærsorter!) ved de festligt 
pyntede borde. Café Willy leverede 
igen for- og hovedretten, og 
indehaver Jan stod selv for 
udskæring af kødet ved buffet-
bordet. En stor hjælp for 
arrangørerne endnu en gang at have 
kompetente folk som Jan og Anette 

(Elsebeth Svendsens datter) 
i køkkenet! Desserten 
(hjemmelavet makron-is 
med varm appelsinsauce) 
og småkagerne til kaffen 
havde hhv. Else og Yrsa 
klaret.  

Snakken gik lystigt og tiden 
hurtigt, så Erik Busk´s indslag 
med flygelspil og sang efter 
”Højskolesangbogen” blev lidt 
forsinket. Det var dog 
ventetiden værd, idet Erik 
Busk viste sig at være både 
dygtig, engagerende og 
underholdende. 
Og pludselig var det tid for at 
sige tak for en rigtig god aften med ”Ja, vi er danske spejdere”. 
Klokken 22.59 blev lyset slukket og døren til sognehuset lukket (går 
alarmen ikke i gang kl. 23.00?)! 
Carsten Eriksen 
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Indkaldelse til gildeting i Sct. Georgs Gilderne i Vejle 
         Torsdag d. 11. april 2024 kl. 19.00 i Mølholm Sognehus 

 
Dagsorden: 
1.  Valg af dirigent og protokolfører 
2.   Stadsgildemesteren aflægger beretning 
3.   Stadsgildemesteren eller regnskabsføreren forelægger det reviderede  
       regnskab og budget for Vejle Stadsgildes egen formue til godkendelse 
4.   Tankens formand aflægger beretning samt orientering om dette års  
       uddelinger 
5.   Tankens kasserer forelægger det reviderede regnskab til godkendelse 
6.   Beretning fra laug og udvalg samt lydavisen 
       a. Spejderlauget 
       b. Scleroseudvalget 
       c. Turudvalget 
       d. Vadestedet 
       e. GIM 
        f. Lydavisen 
7.   Behandling af indkomne forslag (skal være ledelsen i hænde senest  
      4 uger før gildetinget) 
8.   Valg af stadsgildemester samt suppleant 
9.   Valg af 2 revisorer og 2 revisorsuppleanter 
10. Eventuelt 
 
Med gildehilsen 
f. Stadsgildeledelsen 
Carsten Eriksen 
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Referat af de virtuelle netværksmøder d. 16., 23. og 27. november 2023 
Ref.: Inga Gustafsen (UK) 
I møderne deltog i alt 17 plus udvalget.  
Deltagerne kom fra følgende distrikter/byer: Fyns, Odense, Sønderjysk, 
Vestjysk, Trekantområdet, Randers, Aalborg, Østjysk, Lolland-Falster, 
Roskilde-Hedebo, Arresø, København og Gøngerne. 
Der var afbud fra følgende distrikter: Dragsholm, Vestsjælland 
 
1. Arbejdet med FNs 17 Verdensmål (se inspirationsfolderen på 

hjemmesiden). Hvordan kommer vi i gang? 
Det var meget forskelligt, hvor langt de enkelte gilder/distrikter var 
kommet. Nogle steder var gilderne kommet lidt i gang, andre steder var 
man ikke begyndt endnu.  
Enkelte udtrykte, at det hang nogle ud af halsen, men undervejs på 
mødet, blev man inspireret af hinanden.  
Andre gav udtryk for, at det var det mest relevante emne. Flere 
arbejdede med temaet i den gruppe, de var med i. 
I et gilde havde gildemesteren besluttet, at alle gildemestertaler og 
aktiviteter skulle handle om de 17. Verdensmål. 
Flere distrikter vil tage det op på kommende distriktsrådsmøder. 
I Kolding skulle man have haft et bæredygtigt julemarked, men det blev 
aflyst p.gr.a. for få hjælpere. 
Et par steder har de tanker om at koble sig på spejderne f.eks. i 
forbindelse med en mini hike, hvor der er 300 deltagere (Randers) 
Nogen havde planer om at tage det i samrådet med spejderne. 
 
UU blev spurgt om, hvad er salgstalen for arbejdet med de 17 
Verdensmål? 
Svaret er, at det er et tema, vi har fælles med spejderkorpsene, og derfor 
har et fælles interessepunkt vi kan arbejde sammen om.  
Det er også et tema, der optager rigtig mange mennesker, så det vil være 
et område, vi vil kunne gøre os synlige på og måske få nogle nye 
gildemedlemmer. 
Endelig var der mange, der var glad for ”Spis Ude” og gerne vil 
fortsætte med det og her kan De 17 Verdensmål inddrages. Der er 
opstået gtode samarbejder med spejderne rundt i landet i forbindelse 
med ”Spis Ude” Sidst men ikke mindst har vi formodentlig alle hørt om 
FNs 17 Verdensmål, men hvor mange er gået i dybden med dem og 
fundet ud af områder, hvor vi selv kan gøre noget i vores hverdag?  
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Der er 2 Inspirationshæfter med ideer også til praktiske aktiviteter. Det 
andet er fra Europakonferencen og er resultatet af et gruppearbejde 
”Open Space”. 
HUSK, at lave aftale med spejderne i god tid. Dvs. nu, da de er langt 
fremme i deres planlægning. 
 

2. Drøftelser af evt. forslag til ændringer af beskrivelser af symboler, 
ritualer og gildehaller. (UU håber, at vores nye inspirationshæfte 
om gildehaller, når ud til jer inden mødet). 
Her blev givet udtryk for, at det nogle steder kan være svært at ændre på 
måden, der er afholdt gildehaller på. 
Flere havde prøvet at ændre på gildehallen med større eller mindre 
succes. Der blev givet udtryk for, at det nok skal gøres i små tempi. 
Flere gav udtryk for, at Inspirationshæfte om Gildehaller var godt. Der 
var mange muligheder, og det er fint, at sproget er blevet lidt mere 
nutidigt. I nogle gilder sidder allerede i ring rundt om et fad med lys, der 
symboliserer bålet, andre har ændret lidt, og flere gav udtryk for, at de 
fra nytår vil begynde at bruge nogle af ideerne. 
En gildemester fortalte, at hun spiller jazz og Beatles i gildehallen i 
stedet for klassisk musik. Hun lader også en anden holde gildetalen. På 
den måde kan gildets medlemmer også se, at man godt kan være 
gildemester uden at skulle kunne det hele. 
Der var en positiv stemning hos de fleste over for den nye gildelov og 
det nye løfte. Det giver plads for nye ideer. 
Vi talte om, at § 5 Arbejdsformen ikke er ændret. Her står at den 
”….kan være svend, væbner og ridder”, men da vi nu har et løfte, vil der 
også være mulighed for at modernisere arbejdsformerne. UU arbejder i 
øjeblikket med at skrive en ny håndbog for gildemedlemmer, og her vil 
der komme forslag til, hvordan man også kan arbejde med vores 
idegrundlag, §2, …” den personlige udvikling, støtte spejderarbejdet og 
deltage i løsning af humanitære og samfundsmæssige opgaver” 
 
Der blev gjort opmærksom på, at vi skal huske at få ændret 
Svendebrevet. Indtil det er sket, blev det foreslået, at man lavede nogle 
labels, man kan klister over den gamle gildelov og det gamle gildeløfte. 
 

3. Det attraktive gilde 
På DIS-DUS stævnet i september fokuserede vi på ”Det attraktive gilde” 
med baggrund i et oplæg fra Marianne Karstensen tidl. spejderchef i 
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DDS på det tidspunkt, hvor de skulle have vendt det nedadgående 
medlemstal.  
Landsgildeledelsen har sat fokus på Det attraktive gilde” i de kommende 
2 år.  
Der kom forslag om at sende materialet og referatet fra DIS-DUS 
stævnet ud til alle gildemestre (det er gjort). 
Vi kan godt arbejde både med De 17 Verdensmål og ”det attraktive 
gilde” på sammen tid. Vi skal gøre os attraktive både indadtil og udadtil! 
Spørgsmålet om, hvordan vi får alle gilder med, blev rejst. Her har vi 
alle en vigtig opgave. Hjælp hinanden. Giv de gode ideer vider. Tro på, 
at vi alle kan noget uanset alder, og at vi alle er værdifulde i det arbejde. 

4. Eventuelt 
Inga (UK) blev bedt om at lave en vejledning til at printe 
Inspirationshæfterne ud. Den er undervejs, og er netop blevet testet af.  
Tak for de mange inspirationer, I har givet på møderne. UU håber, at har 
haft glæde af møderne og glæder os til at se jer i Kolding, Aalborg eller 
Slagelse i marts eller april. 
 
 

 

 

Lise Tylvad Andersen 

Lise var spejder efter devisen en gang spejder – altid spejder – og blev 
optaget i 1. Sct. Georgs Gilde i Vejle 8 februar 1996 senere væbner 30 
januar 1997. Lise var aktiv i gildearbejdet.  

 
Et led i vor kæde bristet 

En bror en ven har vi mistet 
Vi samler vor tanke om broderens minde 

Som vi vil bevare, mens dagene rinde 
Ærbødigt vort hoved for døden vi bøjer 

Og stille vor kæde vi sammenføjer 
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Sct. Georgs Gildernes fest for Sclerose ramte. 
 

Igen i år afholdt de tre Sct. Georgs Gilder i Vejle julefest for Sclerose ramte 
i Vejle – Billund lokalforening. Det er mere end 30 år siden denne tradition 
tog sin begyndelse, og vi håber at kunne fortsætte mange år endnu. 
I år blev der som vanligt serveret julefrokost til de over 100 deltagere 
bestående af to slags marineret sild med hjemmelavet karrysalat, glaseret 
skinke med julekål, ost og kiks, samt kaffe og småkager. Dertil blev der 
serveret juleøl og vand, samt en lille en til silden og osten. 
Ordførende for Sct. Georgs Gilderne Kirsten Madsen, bød velkommen til 
de mere end 100 spisende Sclerose ramte og deres hjælpere. Det er 
tilsyneladende en populær fest, da der ifølge Sclerose foreningens 
hjemmeside er ca. 240 medlemmer i lokalforeningen Vejle – Billund. 
Også i år havde vi den fornøjelse, at orkesteret ”Sonny Afternoon” ledet af 
Arthur Connie spillede for forsamlingen. Arthur der også var en eminent 
forsanger ved diverse julesange og salmer forstod på bedste vis at krydre 
pauserne i musikken med oplevelser fra dagligdagens små 
fortrædeligheder, hvilket forsamlingen syntes var meget opmuntrende. 
Da forsamlingen var nået til kaffen og småkagerne, blev der afholdt 
bankospil på de nummererede sanghæfter. Der var mange glade smil og 
ansigter, når de forskellige pakker blev åbnet, et absolut godt indslag her 
kort før aftenens afslutning. 
Da formanden Kristian Hansen var fraværende på grund af sygdom, var der 
flere af gæsterne der tog ordet for at takke for festen og en dejlig aften, samt 
håbede på, at traditionen kunne fortsætte i mange år fremover.  
 
Palle Krag.   

. 
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2. Vejles Julegildehal december 2023 
 
De fleste danske familier har igennem mange generationer haft meget faste 
juletraditioner, som helst ikke må ændres ret meget. Ligeså er det sikkert i 
de fleste af Danmarks Sct. Georgs Gilder, traditioner lader sig kun meget 
langsomt ændre. Så det blev en meget traditionsrig julegildehal i 2. Vejle 
også i år, med få afbud og flere gæster. 
En af 2. gildes mange traditioner er blandt andre, at den specielle 
jubilæumskæde som Asta Iversen fik om halsen ved sit 50-års jubilæum 
igen skulle afleveres og opbevares i det flotte skrin. 
Gildemester Bodil Jølver fortalte i sin tale, hvordan hun under en 
eftersøgning i sit ”bibliotek”, pludselig stod med en lille bog af 
højskolelærer og digter Jens Rosendals Julekalender for voksne, med 
undertitlen December refleksioner i hånden. Mange har nok som Bodil 
været på ”jagt” efter noget bestemt i sin bogsamling, og pludselig stået med 
noget helt andet i hånden, og derved næsten glemt hvad det var man søgte.  
Nu blev Jens Rosendal temaet for gildemester talen denne aften i 
december. Hvordan livets mange normer og traditioner har plager den 
stakkels Jens Rosendals liv, og hvordan han har forsøgt at undvige dem 
med forskellige ”oversprings handlinger”. 
At vi skulle lytte til denne lærerige gildemestertale om Jens Rosendals 
sjælekvaler med sine omgivelser, familie, kone og børn samt sin nye 
kærlighed, blot nogle få dage før hans død sidst i december, kan jo nok 
give os alle lidt at tænke over.  
Eftergildehallen blev lidt anderledes end en sædvanlig gildehal, da der er 
en tradition med, at der spilles banko om medbragte små julepakker. 
Palle Krag. 
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Gildehal 1. gilde den 11. oktober 
 
Det var på en dejlig efterårsaften 18 Gildebrødre fra første Gilde mødtes 
til gildehal i Mølholm sognehus. Efterårsstemningen fortsatte i 
gildehallen, hvor vi hørte dejlig musik, der passede til årstiden. Vi sang 
også flere efterårssange.  

    Bruno holdt fem minutters Sct. Georg. Han mindedes sin drengetid i 
Aarhus. De var en flok drenge, der holdt sammen i fritiden. De løb rundt 
om søen og forsøgte forgæves at indhente kondiløberne, der var på vej 
rundt om søen. Om vinteren brugte de meget tid på at kælke. En af 
forældrene havde selv lavet en ekstra stor kælk til dem, som de kunne 
sidde sammen på ned ad bakken. Han mindedes også med glæde sin 
spejdertid. 
Svend Aage fortalte i sin gildemestertale om fællesskab. Han 
pointerede, hvor vigtigt det er at være en del af fællesskabet. 
Ensomhed kan øge risiko for reduceret levealder, udvikle 
livsstilssygdomme, depression og angst, fortalte han. 
Meget ændrede sig i 1960'erne, hvor der er skete et skred i vores livsstil. 
Vi fik flere penge mellem hænderne, og mange søgte væk fra deres 
nærområde og flyttede ind til storbyerne og kom længere væk fra 
hjembyen. Man dannede nye fællesskaber. Begreber som mødre 
grupper, legestue og frivilligt arbejde er udtryk for nye rammer for at 
dele erfaringer og støtte. Han nævnte, hvor svært det er at stå uden for 
fællesskabet. Men som han sluttede af, så må vi alle investere i at gøre 
noget, hvis vi ønsker at være en del af fællesskabet. 
Vi satte os efter gildehallen til et fint dækket bord, også i efterårets 
tegn, pyntet med blade og blomster i alle efteråret farver. Vi fik 
serveret en velsmagende kyllingeret og til kaffen en dejlig æblekage.  
Finn Hesselbjerg orienterede om det netop afholdte 
Landsgildeting. Vi fik alle udleveret det nye gildetørklæde. En 
god aften sluttede, som vanligt med, at vi sang "ja vi er danske 
spejdere". 
 
Kirsten Madsen 
l, Vejle 
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Julegildehal den 6. December 2023 
Så er det snart jul igen – det synes som om julen kommer oftere end da vi 
var børn, hvor det var svært at vente til Juleaften. 
Vi fik sne før ventet, men trods trafikale udfordringer med sneen lykkedes 
det at samle i alt 20 Gildebrødre samt to gæster til Julegildehal. Flot 
fremmøde.  
Det var Åben Gildehal, hvor man startede Gildehallen med musik til: Glade 
Jul.  
Derefter havde Gildemesteren igen i år valgt at fortælle en lille 
”julehistorie” fra JUL PÅ BORGEN som sidste år.  
Denne gang var den skrevet af: Søren Pape Poulsen, Det Konservative 
Folkeparti, der havde skrevet om hvor vigtigt traditioner omkring julen var 
for ham. 
Han holder meget af 
juletiden, der starter 
allerede 1. søndag i 
Advent med en 
gudstjeneste i kirken, 
hvorefter der er hygge 
med gløck og 
æbleskiver samt 
julepyntning i 
hjemmet.  
Hele december står i 
”Hyggens tegn” med 
familie og venner samt 
en masse dejlig julemad med hvad dertil hører. Bla. fik vi en opskrift på 
perfekte brunede kartofler.  
Julegaveræs? – det lød ikke til han kender til det. Mange synes det er et 
mareridt at få købt julegaver, men Søren mener det er dejligt at tage tiden 
til det og nyde det, at ønske folk glædelig jul – samt vise en smule 
overskud overfor sine medmennesker ikke mindst dem ved kasseapparatet, 
der ofte er udfordret.   
Der tales en del om stress op under jul, der ofte betyder at have travlt, men 
når det gælder juletravlhed, så bestemmer vi jo selv, hvor vildt skal være.  
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Julen kulminerer med juleaften, hvor bla. maden betyder meget. Han 
fortæller der i rigtig mange år er serveret risalamande i hans oldemors 
gamle glasskål, som betyder rigtig meget for ham. Skålen fik hun i 
barselsgave, da hun fik hans bedstemor.   
En jul, der fik en rigtig speciel betydning for ham og familien, var da de fik 
at vide at faderen havde fået en kræftsygdom. Da der var ventetid på 
hospital herhjemme blev de tilbudt hurtigere behandling på et hospital i 
Kiel. Det var en stor beslutning. Man tog imod tilbuddet i udlandet, hvilket 
betød at hans far og mor kom til at bo på hotel under opholdet mens 

behandlingen foregik.  
Julen nærmede sig, men 
der blev sørget for lidt 
julehygge hjemmefra med 
en kurv indeholdende både 
kalenderlys nisser og 
julesmåkager. 
Heldigvis gik behandlinger 
godt. De kom ”hjem” den 
22 dec.  og kunne fejre jul 
med familien. Det blev en 
jul Søren aldrig glemmer.  

Efter gildemestertalen sang vi (måske den mest sungne julesang: Dejlig er 
jorden. ) – Trods mange problemer rundt i verden samt miljøproblemer, 
synes vi dog at jorden er dejlig.  
Så fik Bent ordet til hans 5 minutters Sct. Georg, hvor han fortalte om et 
refugie han havde været på i Løgumkloster i en periode, hvor han havde det 
lidt svært i livet. ---- Han tog ligesom udgangspunkt i salmen ” der er noget 
i luften” – men hvad? han syntes ikke han kendte sig selv: og stillede nogle 
spørgsmål til sig selv: ”hvem er jeg – hvad skal jeg og hvor er jeg på vej 
hen? – han var meget i vildrede med sig selv. Opholdet skulle vise sig at 
være en rigtig god beslutning for ham. Han fik lært sig selv at kende. Især 
var han meget fascineret af salmesangen morgen og aften i Klosterkirken, 
hvor han kunne finde ro i sig selv – og vi er alle sammen gode til et eller 
andet.  
Han valgte selvfølgelig at vi sang: ”Der er noget i luften, jeg ved ikke 
hvad” ------ 
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Gildehallen blev derefter lukket, hvor der blev spillet: Julen har bragt. – 
alle melodier spillet og sunget af: Lars Lilholt 
Derefter satte vi os til et flot pyntet julebord, hvor vi ”svælgede” os i dejlig 
julemad (fra Bilka) med et par sjove julesange ind imellem retterne. 
Snapsene havde Finn og Jytte doneret. Gaver fra nogle gode venner.  
Da vi var færdige 
med maden blev 
der sat kaffe ind 
samt klejner lavet 
af Bent, og vi 
havde traditionen 
tro ”pakkespil” 
hvor der blev sat 
”lys og nr på 
juletræerne” så vi 
alle fik en gave 
med hjem.  

Efter nogle 
dejlige timer 
sluttede vi 
som 
sædvanlig i 
rundkreds 
med: Vi er 
alle spejdere.  
En helt 
igennem 
dejlig aften.  
 
Solveig  
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Historien om kortspillet 
Det var for mange år siden. 
En soldat var i kirke sammen med sit regiment. Under gudstjenesten tog 
han et spil kort op af lommen og betragtede det nøje. 
Det så hans sergent, så han meldte det til stedets kommandant, prins 
Frederik (VII) 
 
Kronprinsen kaldet soldaten til sig, og fortalte ham, at han var anklaget for 
at have taget et spil kort med i kirke. - Du har jo bespottet både Gud og 
menigheden, og derfor skal du løbe spidsrod. 
Soldaten gjorde honnør, idet han sagde: - Deres kgl. højhed jeg har aldrig i 
min barndom lært at læse, så enhver bog er mig til ingen nytte. Derimod 
har min mor lært mig, hvad kortede betyder. 
-Forklar mig det lidt nærmere, sagde kronprinsen. 
-Det gør jeg gerne, deres højhed, om jeg så må blive fri for at løbe 
spidsrod. - Dette blev ham lovet, og soldaten forklarede: 
 
Når jeg ser på en Ener, minder det mig om, at der kun er en Gud, og han 
har skabt himlen og jorden, og alt, hvad der lever på den. En Toer siger 
mig, at Jesus havde to naturer, en guddommelig og en menneskelig. En 
Treer, siger at der er tre i guddommen: Faderen, Sønnen og Helligånden. 
En Firer minder mig om de fire evangelister, 
Mattheus, Markus, Lukas og Johannes. 
En Femmer, at der er de fem 
undere, som Jesus udførte. En 
Sekser fortæller, at der 
er seks dage at arbejde i, 
og Syveren, at man skal 
komme hviledagen i hu 
og holde den hellig. 
En Otter fortæller, at kun otte blev 
frelst fra syndfloden. En Nier, 
at da Jesus helbredte de ti 
spedalske, var de ni 
utaknemmelige. 
 
Derefter to soldaten klør 
knægt og lagde den til side, idet han 
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sagde: - Den er uduelig. 
De fire konger fortæller om Herodes og de tre vise mænd. 
De fire damer er jomfru Maria samt de tre kvinder, der ledsagede 
Jesus til Graven. 
De tre øvrige knægte er de tre bøddelknægte, der korsfæstede Jesus. 
Der er 365 øjne i et spil kort - der er lige så mange dage i et år. 
Der er 52 blade, og lige så mange uger i et år. Der er 12 billeder i et spil 
kort, og lige så mange måneder har vi. 
 
Der er fire farver i et spil kort, som svarer til de fire årstider. 
KLØR betyder Jesu kors, SPAR han grav, RUDER er de fire 
verdenshjørner og HJERTER siger at vi skal gå i kirke med glæde. 
Det er min forklaring, Deres kgl. højhed. 
 
Kronprinsen, der havde lyttet interesseret spurgte: - Klør knægt - du har 
ikke sagt noget om klør knægt. 
Klør knægt er Judas der forrådte Jesus eller den sergent, der anklagede 
mig. 
Kronprinsen gav nu soldaten to specier for han udtydning af kort spillet, 
for mage til forklaring, havde han aldrig hørt. 
 
5 min. Sct. Georg - nytårsgildehal 10 jan. 2024 
Jørgen Worsøe  
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Arrangementer 

Dato Gilde Arrangement Arrangør
04-02-2024 2 Gilderådsmøde Ledelsen
07-02-2024 1 Gildehal B + C
15-02-2024 2 Gildehal Gr. 1
06-03-2024 1 Gruppeledermøde GM
14-03-2024 2 Gildeting Ledelsen
20-03-2024 1 Gildeting C + A

UDV Tankuddeling Udvalg
18-04-2024 2 Sct. Georgs aften Gr. 2
24-04-2024 1 Sct. Georgs aften A + B
10-04-2024 DGM Distriktsgildeting Kolding DGM
11-04-2024 SGM Vejle Stadsgildeting SGM
04-05-2024 UDV Spejderløb Udvalg
15-05-2024 DSG Ridderhal Kolding
16-05-2024 2 Gildehal Gr. 1
29-05-2024 1 Friluftsgildehal B + C
12-06-2024 2 Friluftsgildehal aftales
15-06-2024 ALLE Fællesudflugt Tur Udv
14-08-2024 1 Friluftsgildehal C + A
15-08-2024 2 Gilderådsmøde Ledelsen

1 Udflugt 1. gilde A
11-09-2024 1 Gildehal B + C
12-09-2024 2 Gildehal Gr. 2
09-10-2024 1 Gildehal C + A

Fellowship Vejle  

 
Rød skrift betyder at arrangementet ligger indenfor bladets tidsramme.  
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Leder for april / maj 2024 udgaven er 1. Vejle 
 
Deadline for april / maj 2024 udgaven er 25. marts 2024   
Materiale der skal med i denne udgave sendes til:TK@thorsol.dk 
 


